

العدد

27  
28

السنة السادسة  
صيف - خريف 2018

فصلية محكمة تعنى بالشؤون السياسية والاستراتيجية

ISSN 2227-5312

# مجلة حمورابي للدراسات

تصدر عن مركز حمورابي للبحوث والدراسات الاستراتيجية

- ◀ دور النخبة السياسيّة والمثقف السياسي في التحوّل الديمقراطي (العراق أنموذجاً)
- ◀ العلاقات العراقية الإسبانية بعد عام 2003
- ◀ المفاوضات التركيّة الأوروبيّة
- ◀ الفاعلون الجُدد: الدور الهندي في النظام الدولي (الفرض والتحديات)
- ◀ أثر المؤسسة الدينية في النظام السياسي الإيراني

## دور النخبة السياسية والمثقف السياسي في التحول الديمقراطي (العراق أنموذجاً)

\* هبة علي حسين/ باحثة في مركز حمورابي للبحوث والدراسات الاستراتيجية

يناقش البحث موضوع النخبة السياسية وتأثيرها على الديمقراطية كون ان نجاح الديمقراطية يرتبط اساسا بتوفر العديد من المفاهيم السياسية،الاقتصادية والثقافية ، لذا فأن وجود النخب في النظم الديمقراطية امر واجب ، لان مفاهيم الديمقراطية لا تتجذر عند جميع الناس بل عند قلة منهم ، وهؤلاء يجب عليهم حماية هذه المفاهيم واقناع الاخرين بها ، لذا تشرح هذه الدراسة الدور الذي يقع على عاتق مثقفي العراق كونهم محور الدراسة في توصيل فكرة الحوار وثقافتها وابعادها ونتائجها وادواتها لا على المستويات من قيادات العملية السياسية في العراق لايسط انسان ، لذا قسمت هذه الدراسة الى مبحثين فضلاً عن المقدمة والخاتمة ، تناول المبحث الاول : دور النخبة السياسية والمثقف السياسي في بناء الديمقراطية ، وشرح المبحث الثاني : النخبة السياسية والتحول الديمقراطي في العراق .

### **The Role of Political Elite and Political Intellectual in Democratization**

**(Iraq as a Model)**

**Hiba Ali Hussein/ Researcher at Hammurabi Center for Researches and Strategic Studies**

The research discusses the issue of political elite and its effect on democracy, since the success of democracy is mainly related to the availability of many political, economic and cultural concepts, so the presence of elites in democratic regimes is a must, because the concepts of democracy are not rooted in all people but rather by a few of them, so they must protect these concepts and persuade others with them, so this study explains the role that Iraq's intellectuals have, as they are the focus of the study in communicating the idea of dialogue, its culture, its dimensions, results and tools to the highest levels of the political process leaders in Iraq and till the simplest person, so this study is divided into two topics In addition to the introduction and the conclusion, the first topic dealt with: The Role of The Political Elite and The Political Intellectuals in building democracy, and the second topic explained: The Political Elite and Democratic Transformation in Iraq.

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

## دوافع المرأة للإنخراط في التنظيمات الإسلامية العنيفة

الباحثة فاطمة عطا جبار

دائرة البحث والتطوير / وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

تتناول البحث موضوع دوافع المرأة للانخراط في التنظيمات الإسلامية وعلى ذلك قسمت الدراسة الى مبحثين ، المبحث الاول : الدوافع الفكرية لانخراط المرأة في التنظيمات الإسلامية العنيفة ومقسم الى مطلبين، المطلب الاول: الدوافع الفكرية الذاتية لانخراط المرأة في التنظيمات الإسلامية العنيفة ، والمطلب الثاني: الدوافع الفكرية الموضوعية لانخراط المرأة في التنظيمات الإسلامية العنيفة ،اما المبحث الثاني فجاء بعنوان: الدوافع (السياسية والاقتصادية والاجتماعية) لانخراط المرأة في التنظيمات الإسلامية العنيفة، وقسم الى مطلبين الاول : الدوافع السياسية ، والمطلب الثاني : الدوافع الاقتصادية والاجتماعية.

### **Women's Motivations to Get Involved with Violent Islamic Organizations**

Fatima Ata Jabbar/ Research and Development Department / Ministry of Higher Education and Scientific Research

The research dealt with the topic of women's motives for involving with Islamic organizations, and accordingly the study is divided into two topics, the first topic: the ideological motives for the involvement of women with violent Islamic organizations and divided into two requirements, the first requirement: the self-motivated ideological motives for the involvement of women with violent Islamic organizations, and the second requirement: objective ideological motives for the involvement of women in violent Islamic organizations. As for the second topic, it came under the title: (political, economic, and social) motives for women's involvement in violent Islamic organizations, and it is divided into two requirements: the first: political motives, and the second: economic and social motives.

## العلاقات العراقية الاسبانية بعد عام ٢٠٠٣

أ.د. ستار جبار الجابري

مركز الدراسات الاستراتيجية والدولية / جامعة بغداد

يحاول هذا البحث قراءة تاريخ وواقع العلاقات بين البلدين اي العراق واسبانيا بعد عام ٢٠٠٣ ، لاسيما بعد زيارة الباحث للعديد من المؤسسات ومراكز البحث في اسبانيا ، للاطلاع على وجهة النظر الاسبانية حول علاقات البلدين ، وجاء ذلك من خلال عدة نقاط ، اولاً: إطلالة على تاريخ العلاقات العراقية – الاسبانية ، ثانياً: مشاركة إسبانيا في التحالف الامريكي – البريطاني في حرب غزو العراق ، ثالثاً: مواقف الاحزاب السياسية الاسبانية من العراق قبيل واثناء الاحتلال الامريكي ، رابعاً: العلاقات بين البلدين بعد التاسع من نيسان ٢٠٠٣ ، خامساً: العلاقات الاقتصادية بين العراق وإسبانيا.

### Iraqi-Spanish relations after 2003

**Prof.Dr. Sattar Jabbar Al-Jabiri/ Center for Strategic and International Studies  
/ University of Baghdad**

This research attempts to read the history and reality of relations between the two countries i.e. Iraq and Spain after 2003, especially after the researcher's visit to many institutions and research centers in Spain, to view the Spanish point of view about the relations between the two countries, and this came through several points, first: a view at the history of Iraqi – Spanish relations, Second: Spain's participation in the US-British alliance in the war of invading Iraq, Third: The attitudes of Spanish political parties about Iraq before and during the American occupation, Fourth: Relations between the two countries after April 9th, 2003, Fifth: Economic relations between Iraq and Spain.

## المفاوضات التركية الاوربية

رؤى خليل سعيد

باحثة في مركز حمورابي للبحوث والدراسات الاستراتيجية

يناقش البحث موضوعة انضمام تركيا للاتحاد الاوربي بعتباره هدفاً استراتيجياً لتركيا بعد الحرب الباردة خاصة وهي تسعى من خلال البوابة الاوربية لكي تؤدي دور كبير على المستوى الدولي بما يوفره الاتحاد الاوربي لها من امكانات سياسية واقتصادية وسمعة عالمية، جاء ذلك من خلال مبحثين، المبحث الاول: المفاوضات التركية الاوربية من نهاية الحرب الباردة الى عام ٢٠٠٢، اما المبحث الثاني: المفاوضات التركية الاوربية من عام ٢٠٠٢ الى عام ٢٠١٧، فضلاً عن الخاتمة التي تضمنت بعض الاستنتاجات حول موضوع الدراسة.

### Turkish-European Negotiations

Roa Khalil Saeed

Researcher at Hammurabi Center for Researches and Strategic Studies

The research discusses the issue of Turkish joining to the European Union as a strategic goal for Turkey after the Cold War, especially as it seeks through the European portal to play a major role at the international level, by political and economic potentials and global reputation that the European Union is afford, this came through two topics, the first topic: Turkish European negotiations From the end of the Cold War to 2002, as for the second topic: Turkish-European negotiations from 2002 to 2017, in addition to the conclusion that included some conclusions about the subject of the study.

تصدر عن مركز حمورابي للبحوث والدراسات الاستراتيجية

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..



## الفاعلون الجدد: الدور الهندي في النظام الدولي (الفرص والتحديات)

م.د. علاء عبد الوهاب عبد العزيز

استاذ العلوم السياسية / جامعة الامام الكاظم (ع)

يحاول البحث الاجابة عن التساؤلات التالية: ما مقومات الدور الهندي؟ وما مدى فاعليتها في اداء الهند لدور اقليمي ودولي بارز؟ ما توجهات السياسة الخارجية الهندية؟ وكيف أثرت في علاقاتها الاقليمية والدولية؟ ما قنوات الدور الهندي وكيف تؤثر في صياغة سياسة خارجية فعالة تمكنها من الوصول الى مصاف القوى الكبرى؟، جاء ذلك من خلال ثلاثة مباحث، فضلاً عن المقدمة والخاتمة، المبحث الاول: مقومات الدور الهندي، اما المبحث الثاني فقد تناول: أهداف توجهات السياسة الخارجية الهندية، في حين جاء المبحث الثالث لدراسة قنوات الدور الهندي في النظام الدولي.

### **New actors: the Indian role in the international system**

**(opportunities and challenges)**

**Dr. Alaa Abdel Wahab Abdel Aziz**

**Professor of Political Science / Al-Imam Al-Kadhim University**

The research attempts to answer the following questions: What are the elements of the Indian role? How effective is India in playing a prominent regional and international role? What are the trends of Indian foreign policy? And how it affected its regional and international relations? What are the channels of the Indian role, and how do they affect the formulation of an effective foreign policy that enables them to reach the ranks of the major powers? This came through three topics, in addition to the introduction and conclusion, the first topic: the foundations of the Indian role, while the second topic dealt with: the targets of the Indian foreign policy trends, while the third topic came to study the channels of the Indian role in the international system.

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

## أثر المؤسسة الدينية في النظام السياسي الإيراني

رائد ارحيم محمد

باحث من العراق

ناقش البحث موضوع المؤسسة الدينية في إيران كونها من الموضوعات الحساسة والمهمة جداً والتي تستحق اهتماماً خاصاً من قبل المختصين فبدون فهمها على حقيقتها يتعذر فهم الجوانب الأساسية في أحداث إيران المعاصرة ومحركاتها غير المرئية كما يجب، جاء ذلك من خلال عدة محاور، تناول المحور الأول: ماهية المؤسسة الدينية الإيرانية، أما المحور الثاني ناقش: الدور السياسي للمؤسسة الدينية في إيران، بينما شرح المحور الثالث: المؤسسة الدينية في السلطة (مؤسسة الولي الفقيه).

### **The Effect of the Religious establishment (Islamic Clergy) on the Iranian political system**

Raed, Raheem Muhammad

Researcher from Iraq

The research discussed the issue of the religious establishment in Iran, as it is one of the sensitive and very important issues that deserve special attention by experts, because without understanding it for what it is at real, it is not possible to understand the basic aspects of contemporary Iran events and its invisible engines as it should, this came through several axes, the first axis dealt with: what is The Iranian religious establishment? while the second axis discussed: the political role of the religious establishment in Iran, and the third axis explained: the religious establishment in authority (the institution of the guardianship of the Islamic jurist).

بمصدر عن مركز حموراني للبحوث والدراسات الاستراتيجية

## المراسل الحربي التلفزيوني

كاظم عيدان شديد

باحث من العراق

ناقش البحث موضوع المراسل الحربي من خلال عدت محاور متمثلة بـ اولاً: مدخل للدراسة، ثانياً: مفهوم المراسل الحربي، ثالثاً: صفات المراسل الحربي التلفزيوني، رابعاً: واجبات المراسل الحربي، خامساً: الإلتزامات المفروضة على المراسل الحربي، سادساً: معدات المراسل الحربي التلفزيوني، سابعاً: الضغوط والعوامل المؤثرة في المراسل الحربي التلفزيوني .

### The TV war reporter

Kadhim Idan Shedid

Researcher from Iraq

The research discussed the subject of the war correspondent through several axes represented by:

- I.: An introduction to the study
- II.: The concept of the war correspondent (reporter)
- III.:The characteristics of the war reporter
- IV.:The duties of the war reporter
- V.:The obligations imposed on the war reporter
- VI.:The equipment of the TV. war reporter
- VII.:Pressures and factors affecting the TV war reporter

تصدر عن مركز حمورابي للبحوث والدراسات الاستراتيجية